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Beslutningsreferat og Protokollat 
over styrelsesmødet torsdag den 25. april 2024 kl. 18.30 på Christian Paulsen-Skolen 
 
Til stede: Philipp Bohk, Svend Wippich, Nikolaj Stage Jensen, Ulla Virkkunen Andrees, Troels Kaysen, 
Björn-Ole Strichau, Andrea Heimrath, Paul Salwik, Anne Hahn-Ruempler (fra kl. 19.15), Lars Kofoed-
Jensen, Søren Neess Priisholm, Petra Häder, Daniel Dürkop og konsul Henrik Hansen 
 
Deltaget virtuelt: Moritz Butz 
 
Afbud: Olaf Runz, Hauke Matthiessen 
 
Protokolfører: Sabine Oetzmann 
 
Dagsorden åben del: 
10.   Referat fra mødet med Driftsrådet – punktet blev på mødet flyttet fra den lukkede til den åbne 
         Del 
11.   Orientering om indkomne spørgsmål fra Driftsrådet, status på projekter med Driftsrådet  
         herunder evt. udfordringer og årsager – punktet blev på mødet flyttet fra den lukkede til den 
         åbne del 
1.     Evaluiering af ændringer i dagsorden og protokol samt forslag til justeringer i protokolføring 
2.     Sammen om skolen – oplæg til det videre arbejde i Styrelsen ved Søren Neess Priisholm 
3.     NAMFUS (nyt elevadministrationssystem) – status ved Søren Nees Priisholm 
4.     Indkomne spørgsmål 
5.     Meddelelser – herunder evt. nyt fra udvalg og det sydslesvigske forum 
6.     Eventuelt 
 
Paul Salwik bød velkommen.  
 
Paul Salwik valgtes som ordstyrer.  
 
Indledningsvis spurgte Nikolaj Stage Jensen, hvorfor dop 9., 10. og 11. ikke er på den åbne del af 
mødet, da han syntes, at punkterne ville være relevant at være åben af hensyn til Driftsrådet og 
andre. 
 
Paul Salwik hævede mødet, så styrelsesmedlemmerne internt kunne drøfte Nikolaj Stage Jensens  
spørgsmål. 
 
Mødet blev genoptaget og Styrelsen meddelte, at de var blevet enige om, at dop 10. og 11. skal 
flyttes til den åbne del af mødet og at mødets åbne del skal starte med disse punkter. 
 
10. Referat fra mødet med Driftsrådet 
Sagsansvarlig: Troels Kaysen 
Punkt til drøftelse og evt. beslutning 
 
Beslutning Styrelsen 25.04.24 
Styrelsen tog referatet fra mødet med Driftsrådet til efterretning. 
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Protokol: 
Paul Salwik startede med at fremhæve, at et klart flertal fra Styrelsen har fuld tillid til Direktionen. 
 
Troels Kaysen informerede om, at fire styrelsesmedlemmer deltog i et møde med Driftsrådet. Han 
havde lavet et referat fra mødet, som han læste op.  
 
Ordstyreren spurgte Driftsrådets repræsentanter, om de har spørgsmål eller tilføjelser til referatet. 
 
Jonas Noack svarede, at han umiddelbart ikke kunne supplere, da han var blevet overrasket af, at 
punktet blev flyttet til den åbne del, men han syntes, at det var et godt og konstruktivt møde, hvor 
Driftsrådet havde fremsat et ønske om at komme ind i Styrelsen og at kvalificere samarbejdet. Han 
tilbød, at Driftsrådet ved lejlighed kunne fortælle Styrelsen om deres arbejde og hvis Styrelsen har et 
behov for, at Driftsrådet deltager i nogle lukkede punkter er de selvfølgelig parate til at deltage. 
 
11. Orientering om indkomne spørgsmål fra Driftsrådet, status på projekter med Driftsrådet 
herunder evt. udfordringer og årsager 
Sagsansvarlig: Lars Kofoed-Jensen 
Gennem artikler i Flensborg Avis er samarbejdet mellem direktionen og Driftsrådet fremstillet som 
meget problematisk – især efterlyses mere inddragelse og åbenhed. Driftsrådets formand har udtalt, 
at Skoleforeningen kører en ”minimumsmodel” i forhold til loven. Paul har efterlyst en status og 
direktionen har bedt om mulighed for at redegøre for sin opfattelse. Ud over bilaget vil der være en 
mundtlig redegørelse. 
Direktionen indstiller 
- at orienteringen drøftes og tages til efterretning 
 
Beslutning Styrelsen 25.04.24: 
Direktionen og Driftsrådet arbejder på en liste, som fremlægges på den åbne del af det kommende 
styrelsesmøde. 
 
Protokol: 
Lars Kofoed meddelte, at han havde bedt Bjarne Stenger-Wullf og Gudrun von Oettingen fra 
Personalekontoret om at deltage i dette dagsordenspunkt, da de er Driftsrådets samarbejdspartner. 
 
Bjarne Stenger-Wullf informerede Styrelsen om lovgivning, rutineopgaver og specielle sager 
herunder bl.a. § 2 (Stellung der Gewerkschaften und Vereinigungen der Arbeitgeber), § 80 
(Driftsrådets opgaver), § 99 (informationsret), § 102 (opsigelse af medarbejdere) og § 111 
(Betriebsänderungen). Medarbejderne på Personalekontoret har oplevet flere valgperioder og i 
starten af en valgperiode kan en vis uro opleves fra nye driftsrådsmedlemmer, som dog senere 
udvikler sig til et smidigt samarbejde, som også er det, de har nu. I det daglige samarbejde er der ofte 
mellem 40 – 80 indberetninger hver uge, som bl.a. ansættelser, timeforhøjelser, lønforhøjelser m.m. 
Også her opleves et godt samarbejde. Desuden er der nedsat en del arbejdsgrupper, som også har et 
fint samarbejde. En lang liste med Betriebsvereinbarungen er en tydelig indikator på, at der er et 
godt samarbejde. Det, der kan sinke processer er, at ikke alle driftsrådsmedlemmer eller 
udvalgsmedlemmer har beslutningskompetence.  
 
Ordstyreren spurgte Driftsrådets repræsentanter, om de har tilføjelser eller kommentarer. 
 
Jonas Noack svarede, at det daglige arbejde kører fint og at Driftsrådet behandler sager hurtigst 
muligt. Driftsrådet ser helst, at udvalgsmedlemmer ikke får kompetencer, men hvis Driftsrådet får 
sager tidligt på dagsorden er der heller ikke de store forsinkelser. 
 
Andrea Heimrath takkede Bjarne Stenger-Wullf for et fint oplæg, der gav indsigt i arbejdet. 
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Lars Kofoed henviste til, at Paul Salwik har opfordret Driftsrådet og Direktionen til at se på, hvad der 
ligger af prioriterende ting. Lars Kofoed syntes, at Driftsrådet og Direktionen skal gå videre med det 
og finde løsninger og så vende tilbage til Styrelsen, når de har talt om det. 
 
Nikolaj Stage Jensen spurgte, om Styrelsen kan få en status på styrelsesmødets åbne del næste gang. 
 
Lars Kofoed bekræftede, at det vil være muligt. 
 
Lars Kofoed henviste til, at der i referatet er beskrevet, at vi bryder overenskomster og at vi handler 
ulovligt, det må vi tage afstand fra, men vi forsøger at gøre vores arbejde samvittighedsfuldt og kan 
som regel i samarbejde med Driftsrådet finde løsninger.  
 
Svend Wippich spurgte, om der er nogen, der har behov for hjælp udefra. Helt generelt har han den 
opfattelse, at der er lidt af en mistillidskultur omkring enkelte punkter, som skal ryddes af vejen. 
 
Jonas Noack sagde, at en del skal forandres. Hvordan vi kommer i mål vides pt. ikke. Der er en vis 
lukkethed i foreningen og han vil ikke afvise, at der er ting, hvor Driftsrådet ind imellem har brug for 
hjælp.  Det hænder, at Driftsrådet føler sig som irriterende og det er ingen god fornemmelse. Der er 
en del, som ikke kører som det skal, dog kører det daglige samarbejde med Personalekontoret fint. 
 
1. Evaluering af ændringer i dagsorden og protokol samt forslag til justeringer i protokolføring 
Sagsansvarlig: Nikolaj Stage Jensen  
Baggrund: Styrelsen har i flere omgange drøftet hvordan kvaliteten af dagsordener og protokoller 
højnes – med henblik på et kvalitetsløft til Styrelsesmøderne og så vidt mulig imødekommelse af 
ønsket om mere åbenhed. Nikolaj har udarbejdet et forslag til den fremtidige procedure. 
Nikolaj Stage Jensen indstiller,   
- at evalueringen af de hidtidige ændringer i dagsorden tages til orientering  

- at titlerne på punkterne i den lukkede dagsorden offentliggøres, hvis nødvendigt i anonymiseret   

form  

- at forslag til en opdeling af protokollen i et beslutningsreferat og en protokol godkendes  

 
Beslutning Styrelsen 25.04.24: 
Styrelsen tog evalueringen af de hidtidige ændringer i dagsorden til efterretning og gik ind for begge 
indstillinger af Nikolaj Stage Jensen. 
 
Protokol:  
Nikolaj Stage Jensen havde arbejdet en del på dagsorden og han syntes, at den begynder at være i 
mål. Et problem med protokolføringen er, at beslutningen står for langt nede og han foreslår derfor 
en beslutningsprotokol og så kunne man herefter lave en protokol, hvis man vil. Det, der tæller er 
beslutningen og hvis den står først giver det en meget større oversigt over beslutningen. Desuden 
foreslog han, at overskrifterne for de lukkede punkter synliggøres i dagsorden i anonymiseret form 
på hjemmesiden og til Driftsrådet. 
 
2. Sammen om skolen – oplæg til det videre arbejde i Styrelsen ved Søren Neess Priisholm 
Sagsansvarlig: Søren Nees Priisholm 

Lærerforeningen har over for formandskabet og direktionen nævnt det danske tiltag ”Sammen om 

skolen” og stillet forslag om, at vi gør noget lignende i Sydslesvig. Der er tale om et forum af 

relevante interessenter og samarbejdspartnere, der skal sikre bedst mulig udvikling for skolerne i 

kommunen under de givne forudsætninger. Søren giver en orientering om ”Sammen om skolen” i 
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Danmark, men som bilag finder I allerede to links fra Skolelederforeningen i Danmark. Sammen om 

skolen lokalt indeholder en animation til emnet. 

Direktionen indstiller 

- at orienteringen tages til efterretning med henblik på senere nærmere drøftelse i Styrelsen. 

 
Beslutning Styrelsen 25.04.24: 
Styrelsen tog Søren Neess Priisholms oplæg til efterretning. Formanden og næstformanden vil tale 
med de andre organisationer om, hvordan det kan implementeres i Sydslesvig. 
 
Protokol: 
Søren Neess Priisholm informerede ved hjælp af en PP-præsentaion om ”Sammen om skolen”. 
Præsentationen vedlægges som bilag til protokollen. 
 
Nikolaj Stage Jensen udtalte, at Sammen om skolen er et rigtig dansk tiltag, der udspringer fra OK-
forhandlingerne og som er svært at oversætte til vores kontekst, fordi vi er en forældrestyret 
organisation. Der er flere ting, der skal gennemtænkes inden det kan oversættes. 
 
Philipp Bohk spurgte, om det har noget at gøre med at lukke skoler. 
 
Søren Neess Priisholm svarede med et nej. Det har at gøre med at bevare mindretallet og sørge for, 
at det fungerer. 
 
Paul Salwik mente, at de andre mindretalsorganisationer burde inddrages. 
 
Lars Kofoed sagde, at vi skal tage os tid til oversættelsesarbejdet og så skal det være under ”Sammen 
om Skoleforeningen”, altså med dagtilbud. Der skal tænkes videre i at sætte tydelige værdier. 
 
Svend Wippich syntes, at det måske kunne være en ide at få en beretning fra en af de skoler, hvor 
det fungerer godt og måske kalde det ”Sammen om Sydslesvig”. 
 
Nikolaj Stage Jensen bemærkede, at ”Sammen om skolen” er opstået efter, at man havde ryddet op 
efter de små skoler. Og ja, ”Sammen om Sydslesvig” kunne give vældig god mening. 
 
3. NAMFUS (nyt elevadministrationssystem) – status ved Søren Neess Priisholm 
Sagsansvarlig: Søren Nees Priisholm 

Skoleforeningen har længe været udfordret med at finde et passende administrativt system til 
håndtering af hverdagen i vore skoler (1.-13.klasse). Udfordringerne har flere aspekter. Systemet skal 
leve op til kravene til datasikkerhed, herunder adskillelse af administrative og pædagogiske systemer. 
Og så skal systemet kunne håndtere vores ”blandingsmodel” – hvor vi under tysk skolelov kører en så 
dansk struktur som mulig. Nogle tyske skoler kører med et islandsk system (NAMFUS) som 
umiddelbart lød lovende. Der kører derfor et pilot- og udviklingsprojekt på nogle af vore skoler.  
Direktionen indstiller 

- at orienteringen tages til efterretning med henblik på senere nærmere drøftelse i Styrelsen. 

 

Beslutning Styrelsen 25.4.24: 

Styrelsen tog Søren Neess Priisholms oplæg til efterretning. 

 

Protokol: 

Søren Neess Priisholm orienterede om, at programmet blev startet i efteråret og er valgt, fordi det er 

godkendt i Tyskland og godkendt af Datenschutz. Pt. er de ca. 3 måneder forsinket. De første af vores 
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projektskoler er ved at blive integreret og vi ser også på SFO/HFO. Næst trin vil være, at de øvrige 

projektskoler får besøg af vores projektledere.  

 

Jonas Noack spurgte, om man havde set på ”its learning” 

 

Søren Neess Priisholm svarede, at det er et dansk program, som ikke er godkendt i Tyskland. 

 

Philipp Bohk spurgte, hvad det kommer til at koste. 

 

Søren Neess Priisholm svarede, at han mener, at det koster ca. 15,- euro pr. elev pr. måned, men han 

vil få det undersøgt. 

 
4. Indkomne spørgsmål 
Georg Buhl (gæst) henviste til, at der i de tidligere vedtægter var mulighed for, at hver borger havde 
mulighed for at blive valgt til skolesystemet. Denne mulighed er der ikke længere i de gældende 
vedtægter. Han spurgte, om man som medlem i Skoleforeningen kan vælges.  
Som underviser ved Voksenundervisningen har han altid haft adgang til Uni-login. Det kan han ikke 
længere, men har brug for det. Han spurgte, om der ligger en politisk beslutning bag. 
 
Lars Kofoed bad Georg Buhl om at indsende sine spørgsmål, så vil han undersøge det. Lars Kofoed 
henviste til, at det var et ønske fra Fællesrådet, at dem, der har børn i systemet, dem, der havde børn 
i systemet i den foregående valgperiode og tidligere elever, der er fyldt 16 år, i op til to valgperioder i 
umiddelbar forlængelse af skoleafslutningen, er valgbare. 
 
5. Meddelelser herunder evt. nyt fra udvalg og det sydslesvigske forum 
Det sydslesvigske forum holder møde 23.4. med SSF som arrangør – kort orientering herfra 
 
Beslutning Styrelsen 25.4.24: 
Styrelsen tog meddelelserne til efterretning. 
 
Protokol: 
Ulla Virkkunen Andrees meddelte, at hun havde deltaget i Sundhedstjenestens generalforsamling 
den 24. april 2024. På mødet blev det nævnt, at også de bruger mange penge på vikarområdet. 
 
Troels Kaysen meddelte, at han havde deltaget i det sydslesvigske forums møde den 23. april 2024. 
To amtskonsulenter kom med et oplæg om deres daglige arbejde og der var status på Europeada.  
 
Derudover havde Troels Kaysen deltaget i et fint møde med Voksenundervisningens 
repræsentantskab. 
 
Andrea Heimrath supplerede med, at nogle af Europeadas kampe finder sted om formiddagen, 
hvilket er et bevidst valg, så skoler/klasser kan være til stede. Der tilbydes gratis bustransport. 
 
Nikolaj Stage Jensen meddelte, at han havde deltaget i et dagtilbudsudvalgsmøde den 23. april 2024, 
hvor økonomi og en status på bemandinger i institutionerne blev drøftet. 
 
Petra Häder supplerede med, at der også blev talt lidt om kvalitetsudvikling og det generelle arbejde.  
 
6. Eventuelt 
Jonas Noack, sagde, at medlemmer fra Driftsrådet gerne vil komme og uddybe de spørgsmål, der 
tidligere på mødet blev fremsat. På det seneste har Styrelsen hørt lidt mere fra Driftsrådet og det har 
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sikkert ikke altid været behagelig læsning, men det er heller ikke altid nemt for Driftsrådet at gå ud. 
Han håbede, at det ikke  bliver set som brok eller at Driftsrådet vil bestemme. 
 
Ordstyreren lukkede den åbne del af mødet. 
 
  


